
جهانگیری معاون اول رییس جمهور: 

سرویس سیاسی- »اصلاح طلبان 
۲ کاندیدا معرفی کنند؛ یک رئیس جمهور 
، یک معاون اول«. این را محمدرضا خباز 
فعال سیاســی اصلاح طلــب می گوید 
و توضیح می دهد کــه »باید توجه کنیم 
فردی در قامت ریاســت جمهوری قرار 
است پس از مقام معظم رهبری به عنوان 
شــخص دوم کشور کار ها به پیش ببرد، 
بــه همین دلیل نباید تعدد کاندیدا از یک 
جناح را حسن دانســت، بلکه باید تنها 
افراد کارآمد وارد عرصه شوند. در جناح 
اصلاحــات نیز بنده معتقدم از هم اکنون 
دونفر به عنوان شــخصیت اصلی و البته 
معاون اول به مردم جهت انتخابات ۱۴۰۰ 

معرفی شوند«.
آنچه خبــاز در گفت وگوی اخیر 
خــود بیان کرده در واقــع همان الگوی 
مــورد نظر اصلاح طلبــان در انتخابات 
آتی است. هم اکنون جلساتی با حضور 
چهره های مطرح اصلاح طلبی تشــکیل 
می شود تا فعالان سیاسی در این جریان 
بــه الگوی نهایی خود برای مشــارکت 
در انتخابات آتی برســند. الگویی که بر 
اســاس آن اصلاح طلبان سراغ ائتلاف با 
یک گزینه غیراصلاح طلب رفته و برای 
ممانعت از تکرار آسیب هایی که تجربه 
مشابه آنان در ســال ۹۲ رقم زد، معاون 
اول یا وزیر خارجه گزینه پیشــنهادی را 

نیز معرفی خواهند کرد.
اصلاح طلبان سراغ این استراتژی 
رفته اند، زیرا بر اســاس شرایط موجود 
راه دیگری بــرای پیروزی در انتخابات 
و موفقیت در کشورداری – در صورت 
پیــروزی- ندارند. اصلاح طلبان خوب 
می دانند کــه برای موفقیت در انتخابات 
اول از همــه باید از فیلتر دســتگاه های 
نظارتــی عبور کنند و بعد هــم بتوانند 
ســرمایه اجتماعی خود را پای صندوق 

بیاورند. در هر دو مرحله، اما با چالش های 
جدی مواجه هســتند. نیرو های تندرو و 
رادیکال این جریان که شاید قادر به جلب 
نظر بدنه اجتماعی باشند، امیدی به تایید 
صلاحیت ندارند و امثال عارف که تایید 
صلاحیت شدنی هستند هم رای آوری 

چندانی ندارند.
در این شرایط اصلاح طلبان ناگزیر 
هستند به اهم فی الاهم کردن مسائل خود 
و پیدا کردن راهکار برای حل آن. در این 
رونــد نیز باید قبل از همه آن کاندیدایی 
که تایید صلاحیت می شود را بیابند. این 
گزینــه را کارگزارانی ها از مدت ها قبل 
روی میز گذاشــته اند. آن ها معتقدند که 
در صــورت نیاز باید الگوی ۹۲ را تکرار 
کرد و علی لاریجانی را هم مناسب ترین 
گزینه برای ائتلاف می دانند. استدلال آنان 
و دیگر حامیان ایده ائتلاف این است که 
اصــلاح طلبان به کاندیدی نیاز دارند که 
به فرض پیروزی در انتخابات نیز بتواند 
کاری از پیش ببرد. یعنی بتواند با مجلس 
یکدســت اصولگرای یازدهم همکاری 
کرده و با دیگــر نهاد های قدرتمند کنار 
بیاید. تاکیدشــان این است که هر رئیس 
جمهوری بدون داشــتن این توانایی ها 
نمی تواند موفق باشــد و اصلاح طلب 

بودن او نیز دردی را دوا نمی کند.
اصطلاح طلبان مــردد در ائتلاف، 
اما بعــد از پذیریش ایــن منطق با یک 
مانع ذهنی و البته به جا مواجه می شوند. 
علی لاریجانــی یا هر فردی با مختصات 
وی چطور می تواند رای بدنه اجتماعی 
این جریان را ازآن خود کند؟ اصلا چطور 
می توان با معرفی لاریجانی از ســرمایه 
اجتماعی این جریان خواســت که پای 

صندوق بیایند؟!
در جلســات جماران، اما راهکار 
مناســب برای رفع ایــن منانع نیز یافت 

شده است. آقایان تصمیم ساز در جریان 
اصلاح طلب معتقدنــد که باید در کنار 
لاریجانی به عنــوان گزینه ائتلافی یک 
چهره اصــلاح طلب یا حداقل محبوب 
معرفی شــود. حسن این کار آن است که 
اصلاح طلبان همان اول کار سهم خود را 
از کابینه گرفته و مانع از تکرار تجربه تلخ 

دولت روحانی می شوند. 
به اضافه اینکه با اتکا به محبوبیت 
و مقبولیت دومین کاندیدای خود که در 
قالب معــاون اول یا وزیرخارجه دولت 
بعد، به مردم معرفی می شود؛ دوز اصلاح 
طلبی را در دولت آتی بالا برد و می توانند 
بدنه اجتماعی خــود را متقاعد کنند که 
حضور و مشــارکت در انتخابات مفید 

است.
اینطــور که گفته می شــود گزینه 
اصلاح طلبان بــرای تحقق این مهم نیز 
محمــد جواد ظریف اســت. او اگرچه 
اصلاح طلب نیست، اما اشتراک نظر هایی 
با این جریان دارد. چنانچه قبلا شهربانو 
امانی در گفتگویی با نامه نیوز، تاکید کرده 
بــود که لاریجانی کارنامه اصلاح طلبانه 
دارد و حداقــل از لاریجانــی مقبول تر 

است.

امتیاز دیگر ظریف این است که به 
رغم مسائل ایجاد شده برای برجام، هنوز 
از محبوبیت برخوردار است و بر اساس 
نظرسنجی ها می توان روی رای آوری او 

حساب کرد.
مهم تــر از همه اینکه اگر ظریف به 
عنوان وزیر خارجه یا معاون اول معرفی 
شــده و لاریجانی رئیس جمهور باشد، 
نوعی تقســیم کار در دولت آتی شکل 
گرفته اســت. به این ترتیب که سیاست 
خارجــی به اصلاح طلبان و نماینده آنان 
در دولت ســپرده می شود و حل و فصل 
مســائل داخلی نیز به عهده اصولگرای 
میانه رویی گذاشته میشود تا ضمن تعامل 
با ســایر نهادها، اداره شــکل را به عهده 

بگیرد.
 حامیان این ایــده خوب می دانند 
که در صورت اســتفاده از هر استراتژی 
دیگــری، راهــی پر فراز و نشــیب در 
پیش دارند و یا انتخابات را مثل اســفند 
۹۸ واگــذار می کنند یــا دولتی خواهند 
داشــت که اگرچه اصلاح طلب خوانده 
می شــود، اما قادر به ایجاد تغییر نیست 
و همین ســرمایه اجتماعی باقی مانده را 

هم می ریزاند.

نسخه ۱۴۰۰ ائتلاف؛ ایده »لاریجانی رییس جمهور«، 
»ظریف معاون اول« بحث جدی گروههای  سیاسی

علی صوفی فعال اصلاح طلب: 

برای نامزد اصلاح طلب شرط نمی گذاریم

اصلاح طلبان سراغ ائتلاف با یک گزینه غیراصلاح طلب رفته و برای ممانعت از تکرار آسیب هایی که تجربه مشابه آنان 
در سال ۹۲ رقم زد، معاون اول یا وزیر خارجه گزینه پیشنهادی را نیز معرفی خواهند کرد.

روحانی و اقتصاد آلمان 

واکنش زائری 

واکنش آذری جهرمی 

ارسال اشتباهی پیامک های حجاب 

تعلیق می شوند

ورود مجلس 

کیم جونگ اون 

یک تیم تحقیقاتی مستقل 

هشدار ایران 

لغو شد

حسن روحانی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا اظهار داشت: من از مردم می خواهم 
از کادر درمان تشکر عملی کنیم و تشکر ما ماسک زدن است. اگر ماسک بزنیم و فاصله 
اجتماعی را رعایت کنیم، این یک تشکر عملی از کادر درمانی ماست. روحانی افزود: من 
از همه شرکت های دانش بنیان و تحقیقات علمی واکسن و شرکت هایی که برای ساخت 
تجهیزات درمانی تلاش می کنند، تشکر ویژه می کنم که کارهای بزرگی در این هشت ماه 
انجام دادند و ما را از واردات بی نیاز کردند. واکسنی بوده که سی سال تلاش کردیم و به 
آن نرسیدیم و در سه سال گذشته توانستیم آن را بسازیم. رئیس جمهور گفت: امروز آمار 
وضع اقتصادی آلمان نشــان می دهد، اقتصادشان منفی ۵.۲ درصد کوچک تر شده است، 
اقتصاد ما شرایط بهتری دارد و رشد اقتصادی بدون نفت ما تا پایان سال مثبت خواهد شد.

محمدرضا زائری نسبت به صحبت های امام جمعه اصفهان واکنش نشان داد. حجت 
الاســلام مجمدرضا زائری در این باره نوشــت: بله حق دارند کاملا... امنیت فقط برای 
مال مردم خورها و دزدهاست! امنیت فقط براي مفسدین اقتصادی و اختلاس گراهاست! 
سید یوسف طباطبایی نژاد امام جمعه اصفهان در دیدار جانشین معاونت اطلاعات و امنیت 
ستاد کل نیروهای مسلح و فرمانده انتظامی استان اصفهان گفته بود: باید فضای جامعه را 
برای کسانی که رعایت حجاب نمی کنند  و  تعداد آنها هم کم است ناامن کرد و نباید اجازه 

داد به راحتی در خیابان ها و پارک ها هنجارشکنی کنند.

محمد جواد آذری جهرمی، وزیر ارتباطات به محرومیت آل کثیر در آســتانه دیدار 
حساس پرسپولیس واکنش نشان داد. وزیر ارتباطات در توئیتی نوشت: می دونید به کسی که 
در مسابقات محلات ایران بخواهد با این سطح از نامردی برای برنده شدن دست و پا بزند، 
چه می گویند؟ همون! وی در ادامه نوشت: مطمئن باشید ایرانی ها هم جوری فوتبال بازی 
می کنند تا یادتون بمونه با تهدید ایرانی، فقط انگیزه ش رو برای بردن بیشتر می کنید. سایت 
کنفدراسیون فوتبال آسیا خبر داد کمیته انضباطی عیسی آل کثیر، مهاجم پرسپولیس را به دلیل 

نقض قانون ۵۸.۱ انضباطی برای مدت شش ماه از هر گونه فعالیت ورزشی محروم کرد.

سردار حسین رحیمی، فرمانده انتظامی تهران بزرگ در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
میزان خطای ارسال پیامک های حجاب به مالکان وسایل نقلیه چقدر است و پلیس برای 
رفع این مشکل چه برنامه ای دارد، اظهار کرد: ممکن است حدود یک درصد از این پیام ها 
اشتباه ارسال شود. فرمانده نیروی انتظامی تهران بزرگ، با بیان اینکه ممکن است به هنگام 
نوشتن پلاک یا پانچ و تایپ کردن توسط همکاران ما اشتباهی صورت گیرد، افزود: ما در 
بررسی ها، اظهارات خود مراجعه کنندگان را ملاک رسیدگی قرار می دهیم. او گفت: اگر 
فردی که به پلیس امنیت اخلاقی مراجعه می کند، گله یا سوالی دارد، ما مبنا را بر صحت 
گفتار مراجعه کننده گذاشته ایم. سردار رحیمی با بیان اینکه پس از اعتراض، به افراد برگه ای 
را تحویل می دهیم و مبنا ی کار اظهارات فرد معترض است، گفت: ما نمی توانیم به خاطر 
تعداد کمی اشــتباه، کار را تعطیل کنیم. فرمانده نیروی انتظامی تهران بزرگ تصریح کرد: 
امنیت جامعه، جزئی از وظایف پلیس است و باید در این راستا تلاش کنیم و اگر ایرادی 
وجود داشــت، آن را برطرف کنیم. او گفت: در حال حاضر نیز میزان این نوع خطاها را 

کم کرده ایم و به زیر یک درصد رسیده و در حال برطرف کردن کامل موضوع هستیم.

در شرایطی که دونالد ترامپ، رئیس جمهوری آمریکا جمعه عازم مرکز درمانی »والتر 
رید« شد، بسیار از کاربران توییتری از جمله جو بایدن، رقیب دموکرات او آرزوی بهبودی 
ســریع برای او داشــتند. با این حال، بسیاری دیگر از کاربران هم برای او آرزوی مرگ بر 
اثر ابتلا به کرونا را داشتند. این ویروس در دوران رهبری او جان بیش از ۲۰۰ هزار تن را 
در آمریکا گرفته اســت، در حالی که او مرتب  شــدت این بیماری را انکار می کرد. شبکه 
اجتماعی توییتر جمعه در پیامی تایید کرد، چنین اقداماتی نقض سیاستی است که مانع از 
انتشار توییت هایی می شود که »آرزو یا امید وارد آمدن ضربه ای مهلک به شخص یا گروهی 
از مردم را دارند.« در پیام شبکه توییتر آمده است: توییت هایی که حاوی آرزو یا امید مرگ 
باشند و همچنین پیام های که به وارد آمدن آسیب شدید یا بیماری مرگبار علیه شخصی 
امید دارند، اجازه انتشار ندارند و حذف خواهند شد. این سیاست از آوریل اجرایی شده و 

شامل حال تمام کاربران می شود، نه فقط ترامپ.

نماینده تهران در مجلس شــورای اســلامی از ورود مجلس به موضوع محرومیت 
مهاجم پرســپولیس در آستانه بازی نیمه نهایی در لیگ قهرمانان آسیا خبر داد و گفت، از 
کنفدراسیون فوتبال آسیا انتظار می رود که شائبه تکراری دریافت رشوه از عربستان را دامن 
نزند. احمد نادری در واکنش به محرومیت مهاجم گلزن تیم فوتبال پرســپولیس توسط 
کنفدراسیون فوتبال آسیا در آستانه بازی پرسپولیس در نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا در 
مطلبی در صفحه توییتر خود نوشت: »از کنفدراسیون فوتبال آسیا که به ناحق عیسی آل 
کثیر، بازیکن سرشــناس ایرانی را محروم کرده، انتظار می رود خشــم میلیون ها طرفدار 
پرسپولیس را برنیانگیزد و شائبه تکراری دریافت رشوه از عربستان را دامن نزند. مجلس با 
فوریت به این موضوع ورود خواهد کرد.« کنفدراسیون فوتبال آسیا عیسی آل کثیر، مهاجم 
تیم پرسپولیس را شش ماه از هرگونه فعالیت فوتبالی محروم کرد و محرومیت او از اکنون 
قابل اجراست. این تصمیم به دلیل شادی بعد از گل آل کثیر در دیدار برابر پاختاکور گرفته 
شده است؛ سرپرست باشگاه پرسپولیس اعلام کرده که این تیم به این رای اعتراض خواهد 

کرد تا محرومیت کاهش پیدا کند.

»کیــم جونــگ اون« رهبر کره شــمالی با ارســال نامه ای برای »دونالــد ترامپ«، 
رئیس جمهوری آمریکا که به کرونا مبتلا شده است، آرزوی سلامتی و ابراز امیدواری کرد 
که ترامپ در سریع ترین زمان ممکن بهبود یابد. ترامپ پس از ابتلا به کرونا به بیمارستان 

»والتر رید« منتقل شده و قرار است طی چند روز آینده تحت نظر پزشکان باشد.

دولت کانادا اعلام کرده است یک تیم تحقیقاتی مستقل را برای انجام دادن تحقیقات 
پیرامون ســقوط هواپیمای اوکراینی در ایران تشکیل می دهد. خبرگزاری اوکراین فورم 
گزارش داد که سرویس مطبوعاتی وزارت امور خارجه اوکراین اعلام کرده است دمیترو 
کولبا، وزیر امور خارجه اوکراین و فرانســوا فیلیپ شامپاین، همتای کانادایی اش درباره 
همکاری امنیتی و هماهنگی عملکردها پیش از دور بعدی مذاکرات با ایران بر سر پرداخت 
غرامت از ســوی ایران برای ســقوط هواپیمای اوکراینی گفت وگو کردند. علاوه بر این، 
آسوشیتدپرس گزارش داد که کانادا در حال تشکیل تحقیقات قانونی و تیم ارزیابی خود 
برای تحقیق و بررســی پیرامون شواهد و اطلاعات مروبط به سقوط هواپیمای اوکراینی 
است که در دی ماه سال ۱۳۹۸ در ایران به اشتباه آماج قرار گرفته و سقوط کرد. وزیر امور 
خارجه اوکراین در گفت وگو با آسوشیتدپرس این اقدام را گامی دیگر در راستای آن چه 
آشکار کردن حقیقت و پاسخگو دانستن ایران برای دست یافتن به حقیقت برای ارائه کردن 
به خانواده قربانیان، می خواند عنوان کرد و گفت: ما از هیچ تلاشی از طرف خانواده های 

قربانیان برای دست یافتن به حقیقت و پایان ماجرا فروگذار نخواهیم کرد.

به همه طرفها در زمینه مراقبت لازم در این خصوص هشدار جدی می دهیم. سعید 
خطیب زاده، ســخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوال خبرنگاران در خصوص 
گزارش های برخی تعرضات انجام شــده به خاک جمهوری اســلامی ایران در جریان 
درگیریهای اخیر بین جمهوری آذربایجان و جمهوری ارمنستان اظهار داشت: تحرکات 
در مناطق مرزی کشورمان، جدی و با حساسیت تمام از سوی جمهوری اسلامی ایران در 
حال رصد بوده و در این ارتباط ضمن اعلام غیر قابل تحمل بودن هرگونه تعرض از سوی 
هر یک از طرف های درگیر در منطقه به خاک کشورمان، به همه طرفها در زمینه مراقبت 
لازم در این خصوص هشدار جدی می دهیم. سخنگوی وزارت امور خارجه در ادامه بار 
دیگر بر لزوم احترام به تمامیت ارضی جمهوری آذربایجان، رعایت اصل عدم تعرض به 
غیــر نظامیان، توقف درگیری ها و آغــاز گفت وگوهای جدی و زمان دار تاکید و آمادگی 

جمهوری اسلامی برای کمک به رسیدن به این اهداف را اعلام کرد.

در حالی که از حدود یک هفته پیش پروازهای  تهران-استانبول با پروتکل های بهداشتی 
از سر گرفته شده بود و حتی این کشور همسایه شرط داشتن جواب منفی تست PCR را برای 
سفر به ترکیه برداشت، دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی از لغو دوباره پرواز ایرلاین های 
داخلی به مقصد استانبول خبر داد. سامانی گفت: دلیل اعمال این سیاست ها از سوی مسئولان 

ترکیه مشخص نیست و نمی دانیم چرا به سرعت نظر و تصمیم شان را تغییر می دهند.

اخبار ویژه ...
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برای عبور از بحران ها نیازمند 
انسجام و همدلی هستیم

اســحاق  سیاســی-  ســرویس 
جهانگیــری در تماس تلفنــی با آیت الله 

العظمــی مکارم شــیرازی از مراجع عظام 
تقلید، ایام اربعین حسینی را تسلیت گفت 

و افزود: امسال به دلیل شرایط کرونا و برای 
اجرای دســتورالعمل های ستاد ملی مقابله 
بــا این بیماری، همه مردم مجبور هســتند 
مراســم اربعین را به گونه ای دیگر برگزار 

کنند.
معاون اول رییــس جمهوری اظهار 
داشت: مســوولان اجرایی کشور همواره 
قدردان رهنمودها و ســخنان راهگشــای 
مراجع تقلید بوده اند و ســخنان مقام معظم 
رهبــری و مراجع عظــام تقلید به ویژه در 
ایام شــیوع کرونا باعث شد جایگاه ویژه و 
حرمت جان انسان در مذهب شیعه بیش از 

پیش نمایان شود.
آیت الله العظمی مکارم شــیرازی نیز 

در ایــن تماس تلفنی بــا تأکید بر اینکه در 
شرایط شیوع کرونا هر آنچه مصلحت باشد 
و دســتورالعمل های بهداشتی ایجاب کند 
باید از ســوی همگان رعایت شود، اظهار 
امیدواری کرد: با رعایت دستورالعمل های 
بهداشــتی و درمانــی شــاهد از بین رفتن 

بیماری کرونا باشیم.
وی همچنیــن بر ضــرورت تلاش 
برای بهبود وضعیت معیشــتی مردم تأکید 
و خاطرنشــان کرد: پس از مســأله کرونا، 
مهمترین موضوع معیشــت مردم است که 
لازم اســت دولت و مسوولان تمام تلاش 
خود را برای کمک به اقشار ضعیف جامعه 

انجام دهند.

سرویس سیاســی- فعــال اصلاح 
طلب درباره احتمال احیای ائتلاف اعتدال 
و اصلاحات با اجرای مدل معرفی »رئیس 
جمهور-معاون اول« گفت: قطعا این اتفاق 
نمی افتد چون اساسا راهبرد اصلاح طلبان 
در انتخابات ریاســت جمهــوری ۱۴۰۰ 
معرفــی و حمایت از یــک نامزد اصلاح 

طلب است.
اصــلاح طلبــان از فاز بــی اعتنایی 

انتخاباتــی عبور کرده اند و تصمیم دارند، 
خیلی جدی وارد صحنه رقابت شوند. در 
روزهای اخیر از یک اســتراتژی جدید در 
اردوگاه اصلاحات رونمایی شــد و آن هم 
معرفی »رئیــس جمهور-معاون اول« در 
زمان تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری 
۱۴۰۰ بود. موضوعی که علی صوفی عضو 
شورای عالی اصلاح طلبان آن را از اساس 

رد کرد.

علــی صوفــی در واکنــش به خبر 
اســتراتژی اصلاح طلبان بــرای معرفی 
»رئیس جمهور-معاون اول« در انتخابات 
۱۴۰۰ گفــت: ایــن مســئله قطعا تصمیم 
تشــکیلاتی نیســت چــون اساســا الان  
تشــکیلاتی در جریــان اصلاحات وجود 

ندارد که بخواهد چنین تصمیمی بگیرد.
وی افزود: شورای عالی سیاستگذاری 
می توانســت چنین تصمیمی بگیرد اما در 
حال حاضر تعطیل است و جلساتش برگزار 
نمی شود بنابراین صحبت آقای خباز نظر 
شخصی بوده است. البته ناگفته نماند که در 
ادوار گذشته بین اصلاح طلبان چنین ایده 
ای مطــرح بود که نامزد اصلاحات معاون 
اول خــودش را هم معرفی کند تا دو نفری 
با هم مباحث انتخاباتی را پیش ببرند اما در 
نهایــت این ایده بــه جمع بندی و تصمیم 

گیری منتهی نشد.
دبیرکل حزب پیش روی اصلاحات 
بــا بیان اینکه اصلاح طلبان برای انتخابات 
ریاست جمهوری سال ۱۴۰۰ قطعا راهبرد 
»رئیس جمهور-معــاون اول« را به اجرا در 

نمــی آورند، تأکید کــرد: وقتی کاندیدای 
اصلاح طلب معرفی شود لزومی ندارد که 
برای او معــاون اول هم تعیین کنند چون 
وقتــی رأی بیاورد معاون اول و وزیرانی را 
تعیین می کند که مورد تأیید اصلاح طلبان 

خواهند بود.
وی با بیان اینکه لازم نیســت اصلاح 
طلبان برای نامزد خود در انتخابات ریاست 
جمهوری شــرط معرفی معــاون اول را 
بگذارنــد، ادامه داد: این قید و شــرط باید 
در ســال ۹۲ و سال ۹6 برای آقای روحانی 
اجرا می شــد اما همان زمان هم این اتفاق 
نیفتاد. حالا که بنای اصلاح طلبان حمایت 
از یک نامزد اختصاصی است چنین شرط 

گذاری برای او موضوعیت ندارد.
این فعال اصلاح طلب درباره احتمال 
احیای ائتلاف اعتدال و اصلاحات با اجرای 
مــدل معرفی »رئیس جمهور-معاون اول« 
گفت: قطعا این اتفاق نمی افتد چون اساسا 
راهبرد اصلاح طلبان در انتخابات ریاست 
جمهوری ۱۴۰۰ معرفی و حمایت از یک 

نامزد اصلاح طلب است.

معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه به مردم امروز به دلیل شرایط کرونایی و فشار تحریم های ظالمانه و ضدانسانی آمریکا در سختی و مشقت هستند، گفت: امروز 
برای مقابله با مشکلات و عبور از بحران های پیش رو نیازمند انسجام و همدلی هستیم. 

ســرویس سیاسی- رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که نمایندگان 
بــرای کمــک به دولت از هیچ کوششــی دریغ نخواهند کرد ، گفــت : مجلس برای 

گره گشایی از کار مردم در کنار دولت است. 
محمدباقر قالیباف در یادواره شــهدای قادی محله منطقه هادی شــهر شهرستان 
بابلســر افزود : مجلس به هیچ وجه دنبال این نیســت تا در مدریت کشور تشویشی به 

وجود بیاید و در کنار دولت است تا فشار اقتصادی را از دوش مردم کم کند.
وی خدمتگزاری به مردم را وظیفه مجموعه قوا در کشور دانست و گفت : توقع 
داریم جوانان در مردم باوری  برای حل مشکلات کشور کمک کار همه باشند چرا که 

توجه به مدیریت جوانان در اولویت تصمیم گیری های مجلس است.
رئیس مجلس شــورای اســلامی نقش جوانان را در هشــت سال دفاع مقدس 
سرنوشــت ساز و علت موفقیت دانســت و افزود : جایی در جبهه ها نیست که جای 
پای جوانان مازندران در دفاع از میهن اســلامی از مریوان گرفته تا  هوای گرم بویژه 
در عملیات فاو نباشــد و مازندران همیشــه در دفاع مقدس و دفاع از حرم بدرســتی 

درخشیده است.
وی نتیجه حضور مردم در هر عرصه ای را افتخارآفرینی دانســت و گفت : طی 
سال های پس از انقلاب  مردم هر تهدیدی را به فرصت تبدیل کردند ، چرا که این امام 
امت بود که به این مردم آموخت که اگر ایمان و باور به سنت های الهی داشته باشند و 
مسئولان هم مردم محور باشند و مردم را تصمیم سازی ها و تصمیم گیری ها دخالت 

دهند ، هیچ قدرتی توان مقابله با  آنها را نخواهد داشت.
قالیباف افزود : امام راحل به ما آموخت که خطر آفرینی از جانب دشــمن از هر 
جا ، چه در مرزها یا دورتر از مرزهای کشورباشد ، باید مقابل ظلم و تجاوز ایستادگی 
کرد. این که موضوع دفاع جنگ نظامی باشد یا اقتصادی فرقی نمی کند ، آرمان انقلاب 

اسلامی مردم باوری  است و تدوام انقلاب نیز در توجه به همین مقوله است.
وی ادامه داد : هدف دشــمنان در دوران دفاع مقدس این بود که ظرف چند روز 
کشــور را بگیرند و نظام اســلامی را ساقط کنند ، اما نه تنها هیچ یک از این اهدافشان 
محقق نشد ، بلکه همه دشمنان در دوران دفاع مقدس بشدت سرکوب شدند و عظمت 
ایران و عزت مسلمین به برکت مجاهدت و ایمان راسخ ملت و خون شهدا دو چندان 

شد و  این عزت آفرینی اتفاق افتاده است.
رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت : دفاع مقدس منشاء تحول در همه عرصه 
شده است. در دفاع مقدس منطق شهدا و خداباوری و ایمان به سنت الهی محقق شد 
و امروز نیز این منطق را در همه حوزه های دفاعی بویژه هوا و فضا شاهد هستیم چرا 
که امروز جمهوری اســلامی ایران در ردیف اول پنج کشور دنیا در ساخت تجهیزات 

هوا و فضا قرار گرفته است.
وی افزود : هر موضوع نشــدنی در دفاع مقدس شــدنی شد و امروز هم نباید به 

جای تکیه به جوانان ، به دشمن دل بست چون این پشت کردن به نظام است.
قالیبــاف گفت : پیچیده ترین تجهیزات و امکانــات نظامی و جنگی را در ابعاد 
مختلــف در اختیــار داریم . ما امروز فنی ترین موتورهــا و گیربکس ها را برای انواع 
موشــک های بالســتیک و کروز صد در صد داخلی می ســازیم. امروز در کشور یک 
فرهنگ موشــک کروز می ســازد ، اما بخش دیگر صنعتی حتی موتور برف پاک کن 

خودرو را نمی تواند بسازد ، چرا که افرادی هستند که منافع آنان اجازه نمی دهد .
انتقاد از سیستم اجرایی 

رییس مجلس گفت : ملت ما توانمندی و ظرفیت های بزرگی دارد ، ولی متاسفانه 
کســانی در سیستم اداری ، تصمیم گیری و اجرایی هستند که اعتقاد و فرهنگ شهدا ، 

سنت الهی و اصلا خدا باوری ندارند و این مشکل کشور ما است.
وی افزود : امروز الگوی خدمت در مجلس شــورای اســلامی مردم هســتند. 
نمایندگان ملت همه مشکلات را در حوزه معیشتی همه اقشار بویژه مستضعفان درک 
می کنند. امروز طبقه متوسط  کارگر و کارمندی که کار و  حقوق هم دارند دچار مشکل 

هستند و مجلس با تمام وجود این مشکلات را حس می کند.
قالیباف گفت : ۲ ســال قبل با حقوق یک ماهه توان خرید ۲ عدد ســکه وجود 
داشــت ، اما امروز با حقوق تا پنج ماه یک ســکه را نمی توان خرید و این ضعف پول 

ملی ایران است و مجلس این را متوجه است.
وی با اظهار این که کشــاورزان هم که تامین کننده امنیت غذایی کشــور هستند ، 
مشــکل دارند ، افزود : متاسفانه واسطه ها در بازرگانی محصولات کشاورزی بشدت 
تولید کنندگان را ضربه می زنند و توان ایســتادگی کشــاورزان در مقابل آنان کم شده 

است.
رییــس مجلس خطاب به حاضران گفت : مجلس به شــما اطمینان می دهد که 
کشــور ظرفیت حل این مشــکلات را دارد . البته در مجلس شــورای اسلامی مسئول 
اجرایی کشور نیستم و طبق قانون حق دخالت نداریم. وظیفه ما قانون گذاری و نظارت 

درست بر اجرای قانون است.
وی افزود : به شما مردم ایران قول می دهیم مجلس برای سیاست گذاری درست 
و اجرای قانون توسط قوه مجریه ، مقننه و نهادهای عمومی غیر دولتی و بخش هایی 
که مکلف به اجرای قانون هســتند بشــدت و با دقت نظارت می کند. ما فقط به مردم 

بدهکاریم و مجلس معتقد است که  ذینفع همه فعالیت های کشور باید مردم باشند.
او ادامه داد : می گویند مجلس سه ماهه آمده است و دلار سه برابر شد. این حرف 
های کســانی اســت که هفت سال در دولت هستند. این کار دولت است تا ارزش پول 

ملی را حفظ کند و مجلس در تصویب قانون همکاری  و نظارت می کند.
قالیباف گفت : مسایل حاشیه ای را به مجلس نسبت می دهند ، اما مطمئنا مجلس 
به حاشیه نخواهد رفت و مسیر برنامه ریزی برنامه توسعه هفتم نظام را که دولت بعدی 

به این مجلس می رساند به درستی رسیدگی می کند.
وی با اظهار این که " تحول و ثبات در اقتصاد کشــور اهداف اصلی در تصویب 
برنامه هفتم توسعه کشور است " ، افزود : بد مدیریتی در استفاده از امکانات و این که 
مردم را از صحنه ها خارج کرده اند ، مشــکل اصلی امروز اســت . امروز تا ۸۰ درصد 
اقتصاد کشــور دولتی اســت و  اقتصاد دولتی محکوم به فســاد و ضعف است. بخش 
خصوصی به درســتی کار می کند و همه مشــکلات و  رانت خواری ها در این بخش 
خنثی سازی می شود. ما باید وقت بگذاریم و فرصت را به جوانان بدهیم و از نخبگان 

نیز استفاده کنیم.
او ادامه داد : مجلس در چهار ماهه فعالیتش چند تصمیم درست گرفته است که 
۲ مورد آن در حوزه مسکن بوده است ؛ یکی توجه به خانه ها خالی که در کوتاه مدت 
موثر اســت یعنی  افرادی که چندین خانه دارند جلوی آنان گرفته شــود و دوم این که 
جهش و تولید مســکن که در مرحله اول به تصویب رســید ، پیگیر هستیم تا تقاضای 

یک میلیون مسکن در سال محقق شود.
قالیباف گفت : امروز ســالانه ۵۰۰ هزار مسکن جدید کم ساخته می شود ولی با 

تصمیم جدید مجلس این مشکل رفع خواهد شد.
رییس مجلس با اظهار این که مجلس در بازار ســرمایه نیز بدرســتی  وارد شده 
است ، افزود : تحت تاثیر ضد انقلاب و فضا سازی ها دشمنان قرار نگیرید. وعده های 
اضافــی نخواهیم داد . مجلس یازدهم در چارچوب وظایف خود عمل می کند و آثار 

انجام وظایف درست را خواهید دید.

قالیباف  رئیس مجلس : 

مجلس برای گره گشایی کار مردم 
کنار دولت است 

سیاسی


